



**Dia:** 29 de novembre de 2023

**Hora:** 18:00 – 20:00 hores

**Lloc:** Presencialment a l'Edifici nou, sala número 3 de l'entresol de l'Ajuntament de Barcelona i virtualment a l'enllaç <https://us02web.zoom.us/j/89903973538>

### ASSITENTS

#### Presidència

Javier Rodríguez

Comissionat de Polítiques d'Infància, Adolescència, Joventut i LGTBI

#### Vicepresidències

Montserrat Morera

CAB

Àlex Goñi

PIMEC

#### Institucions més significatives de la ciutat

Pol de la Torre

CJB

Emilia Macias

CCOO

#### Consells Sectorials de Ciutat

Rodrigo Araneda

Consell Municipal de Lesbianes, Gais i Homes i Dones Transsexuals i Intersexuals

#### Fitxer General d'Entitats

Glòria Canals

DINCAT

#### Persones de renom ciutadà

Àngels Guiteras

Delfí Cosials

#### Registre Ciutadà

Elisenda Roca

## Representats Grups Polítics Municipals

Georgina Lázaro	Grup Municipal Junts per Barcelona (delegada per Victòria Alsina)
Eva Barlabé	Grup Municipal ERC (delegada per Jordi Coronas)
Francisco Sierra	Grup Municipal PP
Marc Serra	Grup Municipal Barcelona en Comú

## Convidats

Gabriel Lobo	CCOO
Xènia Carné	Taula d'entitats del Tercer Sector Social de Catalunya
Juan Cabanas	Representant del Consell Ciutadà Del Districte10 - Sant Martí
Orlando Blasco	Democràcia Activa i Descentralització Aj. De Barcelona
Elisenda Ortega	Direcció d'Innovació Democràtica Ajuntament de Barcelona
Ivan Marzà	Assessor Regidoria Pla de Barris
Albert Aixalà	Assessor Primera Tinència Alcaldia

## Secretaria tècnica del Consell

Andreu Parera	Secretaria del Consell de Ciutat
Guillem Palà	Suport tècnic Fundació Pere Tarrés
Paula Gil	Suport tècnic Fundació Pere Tarrés

## DESENVOLUPAMENT DE LA SESSIÓ

S'obre la sessió. Hi ha una breu presentació de cadascuna de les persones que participen a la reunió, tant físicament com presencialment. .

En relació al primer punt de l'ordre del dia, la **Secretaria del Consell de Ciutat** comunica que no s'han rebut esmenes respecte l'acta anterior.

- S'aprova l'acta de la reunió anterior (19/09).

En relació al segon punt de l'ordre del dia, en primer lloc es presenten les novetats del grup de Treball d'Igualtat de tracte i no discriminació. La primera a intervenir és la **Glòria Canals**, qui explica com es va desenvolupar la jornada "Reptes de la no discriminació a Barcelona: visions de present i futur", en la que van assistir més de setanta persones. Explica el funcionament de les preguntes del públic i apunta que la valoració va ser bona, de 4 punts sobre 5 en la majoria de camps de l'enquesta. Afegeix que s'ha enviat el recull fotogràfic als assistents. A més, s'ha fet una nota de premsa a la web del Consell de Ciutat, així com també una àmplia difusió entre totes les entitats.

A continuació intervé **Xènia Carné**, que contextualitza les temàtiques treballades en el manifest, així com les reivindicacions més rellevants d'aquest. En aquest sentit, destaca la importància de la Llei 19/2020, que regula la creació de l'Oficina d'Igualtat de tracte i no discriminació de la Generalitat de Catalunya, i la coordinació que s'ha establert entre aquesta i l'Oficina per la no Discriminació (OND). També destaca la necessitat de formar les i els professionals del sector públic per tal de que coneguin les novetats de la Llei. Finalment, destaca la necessitat que existeixin recursos suficients pel seu desplegament.

**Rodrigo Araneda** intervé expressant la dificultat d'acompanyar a les persones per tal que acabin les denúncies degut a les expectatives amb que s'inicia el procés i a la seva difícil gestió. També remarca la importància dels recursos i la necessitat de publicitar els mecanismes per accedir als defensors del poble.

La **Montse Morera** apunta que algun dels elements comentats pel Rodrigo son recollits al manifest i creu que s'ha treballat molt i amb un resultat positiu. A continuació, recorda que el grup es va crear donats els greuges comparatius que van sorgir en la ràpida i eficaç assistència dels refugiats polítics d'Ucraïna i el poc o nul interès en els refugiats polítics d'altres països, especialment d'Àfrica i de països del pròxim orient. És un apartat d'aquesta llei i del grup de treball que queda pendent i que en la jornada va sorgir un comentari semblant. Finalment, remarca que el format jornada ha funcionat molt bé i s'ha de considerar com una forma de treballar que pot ser habitual.

L'**Emilia Macias** també lloa el treball del grup i el fet que s'hagi realitzat la jornada i el manifest. Remarca la necessitat de considerar les circumstàncies discriminatòries que tenen

a veure amb el dret al treball. Demana que es reculli això quan es presenti el manifest, fent referència a la gran transversalitat dels elements de discriminació.

Es dur a terme la votació per tal de validar el manifest.

- S'acorda validar el contingut del manifest del grup de treball d'igualtat de tracte i no discriminació i portar-lo a votació i aprovació definitiva, si s'escau, al plenari del Consell de Ciutat. També s'aprova que en la presentació del manifest al plenari del Consell de Ciutat es farà referència a la necessitat de "garantir el dret al treball i atendre a les possibles discriminacions relacionades amb la privació d'aquest dret".

A continuació es passa a tractar les novetats del grup de treball de Comunicació i Visibilitat. En **Juan Cabanas** explica que s'ha dut a terme la planificació de la cobertura i la difusió de la jornada, així com l'actualització dels objectius del pla de comunicació del 2018. A més, fa la clarificació sobre què es podrà comunicar i què no a les xarxes socials. També es proposa donar a conèixer el Consell de Ciutat a partir de píndoles informatives que es configuraran amb entrevistes curtes a les persones ponents dels grups de treball.

- S'acorda la proposta de línies estratègiques que guiaran el desenvolupament del grup de treball de visibilitat i comunicació.

L'**Àngels Guiteras**, la **Glòria Canals** i l'**Emilia Macias** consideren que és un grup de gran rellevància. afegeix que tots coincideixen en la necessitat de la comunicació del Consell de Ciutat. En **Rodrigo Araneda** creu molt necessari donar a conèixer el Consell de Ciutat i com es pot interactuar amb ell, i també considera important saber com coordinar-se amb l'Ajuntament per elaborar aquesta comunicació. Des de la **Secretaria del Consell de Ciutat** s'apunta que es té el recolzament del Departament de Comunicació de Drets Socials i que la coordinació és constant.

A continuació es passa a exposar les novetats del grup de treball d'Habitatge destinat a polítiques socials. En **Gabriel Lobo** explica la feina pel grup de treball i apunta que ha estat un treball conjunt amb el Consell d'Habitatge Social. En el dictamen que es sotmetrà a votació es diferencia entre recomanacions de consens i visions particulars de les diferents persones que han participat en el grup. Més tard exposa alguna de les recomanacions que conté el dictamen.

La **Glòria Canals** remarca la importància de l'objectiu d'assolir un 10% d'habitatge social, i pregunta si actualment hi ha algun percentatge. L'**Àngels Guiteras** respon que a Catalunya es troba al voltant de l'1% i que la mitjana a Europa és d'un 15%.

Intervé **Rodrigo Araneda** exposant que quan es parla d'habitatge s'ha de parlar també de les persones de la ciutat que lloguen habitacions o d'altres temàtiques que queden invisibilitzades. Demana que es mencionï aquesta temàtica en la presentació del dictamen al plenari.

L'**Àngels Guiteras** afegeix que a Barcelona hi ha un problema de sensellarisme. També comenta que li sembla innovador el fet de diferenciar entre recomanacions de consens i visions particulars, que creu que és una aproximació positiva.

- S'acorda validar el contingut del dictamen d'habitatge destinat a polítiques socials i portar-lo a votació i aprovació definitiva, si s'escau, al plenari del Consell de Ciutat. També s'aprova que en la presentació al plenari es farà una referència a "la necessitat d'atendre algunes temàtiques que van més enllà del dictamen, com el lloguer d'habitacions".

Més tard es passa al següent punt de l'ordre del dia, els espais on participa el Consell de Ciutat.

En relació a la capitalitat europea de la democràcia, l'**Elisenda Ortega** explica els objectius del programa i el procés de selecció de Barcelona, així com algunes de les activitats que es duran a terme, especificant com s'hi pot participar. Anuncia que l'endemà (30/11) es formarà el consell assessor, que serà l'espai per les entitats i per la societat civil per poder seguir el tema de la capitalitat de la democràcia. Explicita que en la convocatòria de subvencions a entitats de l'Ajuntament de Barcelona, prevista pel mes de gener, explica que han incorporat una línia específica per tal que les entitats puguin fer actes al voltant de la capitalitat europea de la democràcia i demana la implicació d'aquelles que formen part del Consell de Ciutat en temàtiques com la democràcia a les entitats, la coproducció de polítiques públiques entre administració i societat civil, els temes d'innovació, la gestió cívica o el reconeixement de l'aportació de la societat civil a la democràcia... Comenta que si les entitats tenen previstes activitats que guardin relació amb les temàtiques de la democràcia o la participació es podrien incloure ja al programa.

La **Montserrat Morera** explica que, a nivell de consell de ciutat hi ha algunes activitats que guarden relació amb la matèria com els pressupostos participatius, el PAM o el PAD.

Des de la **Secretaria del Consell de Ciutat** es comunica que la intenció d'acabar de treballar el tema internament i exposar les novetats a la comissió permanent.

L'**Elisenda Ortega** exposa que algunes activitats tindran continuïtat en el temps i explica que tot el pressupost és de caràcter municipal i no europeu.

Des de la **Secretaria del Consell de Ciutat** es recorda que l'any vinent serà el vintè aniversari del Consell de Ciutat i que seria interessant ficar-se d'acord per organitzar algun acte conjuntament.

A continuació s'obre el següent punt de l'ordre del dia, la proposta d'obertura de nous grups de treball.

La **Montserrat Morera** apunta que els grups de treball que es presentaran a continuació no són grups de treball que perdurin en el temps i que valdria la pena demanar al plenari quins temes interessin per crear grups de treball que comptin amb una alta participació.

El **Rodrigo Araneda** apunta que seria interessant veure com es treballa amb altres consells de participació i elaborar grups de treball de forma conjunta. L'**Emilia Macias** es mostra d'acord amb la Montse i fa una proposta de Grup de Treball entorn a la mobilitat a BCN.

En primer lloc, des de la Secretaria del Consell de Ciutat s'indica que a principis de l'any vinent s'obrirà, de forma preceptiva, un grup de treball de la Memòria del Consell de Ciutat 2023, el qual finalitzaria cap el març.

En segon lloc, s'avalua la necessitat d'obrir un grup de treball de Pressupostos Municipals i Ordenances Fiscals 2024. En **Javier Rodríguez** explica que a data d'avui no s'ha procedit a l'aprovació dels pressupostos municipals i només s'ha fet una esmena en relació a les ordenances fiscals. Per tant, s'han fet les consultes pertinents a Secretaria General i no és preceptiva l'obertura del grup de treball.

En **Francisco Sierra** apunta que una de les funcions principals del Consell de Ciutat és fer aquest informe sobre pressupostos i que tot i que només s'aprovi una pròrroga als pressupostos actuals creu que seria convenient estudiar si s'hauria d'obrir aquest grup de treball per veure les implicacions de la pròrroga per la ciutadania.

El **Javier Rodríguez** respon que, si tots els membres estan d'acord amb aquesta proposta, es pot fer el grup, però la configuració d'aquest grup de treball i el resultat final no serà la mateixa que s'esperaria d'un grup preceptiu.

La **Montserrat Morera** veu bé la idea de fer un grup de treball de seguiment del nivell d'execució dels pressupostos.

L'**Àngels Guiteras** assenteix en la necessitat d'obrir aquest grup per tal de tenir una perspectiva general i plantejar recomanacions, opinió que és subscripta per l' **Emilia Macias**.

En **Marc Serra** considera que aquest és un debat important, ja que el Consell de Ciutat té una feina clara de fiscalització. Diu que, tot i no ser obligatori una nova proposta de pressupost, veu bé la proposta d'obrir aquest grup. Així, s'avança feina per si en algun moment s'aproven uns pressupostos.

- S'acorda l'obertura d'un grup de treball d'estudi de la execució dels pressupostos tot i no comptar amb el mateix caràcter que comptaria el grup de treball preceptiu en cas que s'aprovesin els pressupostos.

A continuació es presenta la proposta d'obertura, de cara al 2024, del grup de treball del Pla d'Actuació Municipal (PAM) i Pla d'Actuació de Districte (PAD) 2023-2026.

L'**Orland Blasco** explica la proposta actual del PAM i PAD, així com els 10 grans àmbits que s'hi tractaran. Planteja que el Consell de Ciutat està convidat a participar en la comissió de seguiment, en la que es tractarà sobre la metodologia plantejada, els terminis i el calendari, al llarg de tres sessions i, així mateix, hauria de decidir si vol participar en algun debat en particular, idealment, que es celebraria al llarg de dues sessions.

- S'aprova la proposta de participació del Consell de Ciutat en els processos del PAM i PAD proposada des de l'àrea de Democràcia Activa i Decentralització per assentiment.

Després, en relació al grup de treball de Pressupostos Participatius 2024, l'**Orland Blasco** comenta que ara mateix és compta amb poca informació. S'espera que el procés comenci a l'abril i s'acabi al gener, amb les votacions entre el desembre i el gener.

La **Montserrat Morera** i l'**Àngels Guiteras** veuen com a bona opció habilitar un espai per tal de fer una pluja d'idees sobre temàtiques de futurs grups de treball. Creuen que pot ser útil

per fomentar la participació i que no invalida el procés de proposta i selecció de Grups de Treball que es fa habitualment al gener. És a dir, serien fórmules complementàries.

Passant al següent punt de l'ordre del dia relatiu al seguiment dels temes pendents i del retorn dels dictàmens, la **Montserrat Morera** explica:

- Que hi ha 4 dictàmens del 2022 pendents de resposta
- Que hi ha una proposta de reglament del Consell Consultiu i Assessor de Betevé del 2019 pendent de resposta.
- Demana que s'estudiï com demanar la modificació del nombre de signatures necessàries per a impulsar iniciatives ciutadanes.
- Demana que s'estudiï com agilitzar el protocol per cedir l'ús dels espais públics a les entitats ciutadanes.
- Demana informació i transparència en relació als ingressos obtinguts a través de la taxa turística i les finalitats a les quals s'han dedicat.
- Demana clarificar qui és o serà el referent polític del Consell de Ciutat.

Per part del Comissionat es clarifica que serà el Sr. Lluís Rabell i que en la seva absència per motius personals, se n'encarregarà el Sr. Javier Rodríguez fins que en Lluís es reincorpori a les seves funcions.

L'**Àngels Guiteras** subscriu la necessitat que s'agilitzin els retorns dels dictàmens i de les recomanacions que emet el Consell de Ciutat. Comenta que, governi qui governi, el Consell de Ciutat té una continuïtat i no pot mancar el retorn de la feina feta.

L'**Eva Barlabé**, en relació al nombre de signatures necessàries per elevar una temàtica al plenari municipal, creu que més enllà de treballar per reduir aquesta xifra, és necessari que la seva autorització no depengui del govern de l'Estat.

En **Rodrigo Araneda** expressa el seu dubte amb respecte a la delegació de la presidència del Consell de Ciutat. Des de la **Secretaria del Consell de Ciutat** es respon que la presidència del Consell de Ciutat correspon a l'alcalde, i que aquest pot delegar la presidència a regidores, regidors, comissionats i comissionades.

En **Delfí Cosials** reafirma de nou la problemàtica que suposa la falta de retorn dels dictàmens. L'**Emilia Macias** considera que s'ha d'aprofitar el plenari per parlar del tema dels



retorns. Opina que es dediquen moltes hores a fer la feina i després no s'obté resposta. En **Marc Serra** explica la dificultat pel retorn dels dictàmens més transversals, perquè costa trobar un referent polític i tècnic que puguin ocupar-se'n. L'**Àngels Guiteras** respon que hi ha temàtiques que son molt transversals, i és aquí on trobem el problema. En **Javier Rodríguez** diu que des del govern en son conscients i que donaran resposta al plenari.

- S'acorda habilitar un punt de l'ordre del dia del plenari del Consell de Ciutat a on es faci el "retorn dels temes pendents elevats a la Comissió Permanent" que compti amb una resposta per part del consistori.

Passant ja al següent punt de l'ordre del dia, la **Secretaria del Consell de Ciutat** explica el procés i terminis de Medalles d'Honor del 2024.

- S'acorda validar la proposta de calendari de la Secretaria del Consell de Ciutat en relació a les medalles d'honor 2024.

Entrant ja en el punt de l'ordre del dia destinat a aprovar l'ordre del dia del plenari es comunica que el plenari se celebrarà el 14 de desembre de 18:30 hores a 20:30 hores al saló de Cent.

En **Javier Rodríguez** llegeix la proposta de l'orde del dia. S'afegeixen el tema del retorn dels temes pendents i la pluja d'idees pels nous grups de treballs abans del punt 3. S'acorda mantenir el temps d'intervencions al plenari en 2 minuts i mig. A més, la **Secretaria del Consell de Ciutat** proposa mencionar els espais on participa el Consell de Ciutat.

- S'acorda la proposta d'ordre del dia proposat per la secretaria del Consell de Ciutat, habilitant un espai al plenari per tal que les persones membres puguin fer una pluja d'idees sobre temàtiques de futurs grups de treball.

Finalment, entrant en el punt de precis i preguntes, l'**Àngels Guiteras** parla de la inauguració de l'acord per la Barcelona inclusiva en el Consell Municipal de Benestar Social. Considera important tenir-ne retorn en el Consell de Ciutat. La **Secretaria del Consell de Ciutat** comunica que aquest és un espai on participa el Consell de Ciutat a través de l'Àngels Guiteras, en qualitat de representant i proposa incloure aquesta informació per mencionar-la al plenari.

L'**Emilia Macias** apunta que a Barcelona hi ha molts consells i que algunes entitats participen a molts d'ells. Creu que si s'ha de portar tota la informació al plenari serà molt temps. No veu clar portar el treball d'alguns i el d'altres no.

En **Javier Rodríguez** respon que la inclusió d'aquest cas en aquest cas és deguda a que s'ha participat activament i per tal d'explicar l'experiència. La idea seria que, a mesura que s'hi participi, es poden anar explicant les experiències.

Des de la **Secretaria del Consell de Ciutat** s'explica que tots els consells tenen representants al Consell de Ciutat i poden aprofitar el moment de precis i preguntes del plenari per comentar les participacions.

- S'acorda incloure la participació en el Consell Municipal de Benestar Social dins el punt dels espais on participa el Consell de Ciutat en el plenari.

L'**Àngels Guiteras** parla de la necessitat d'un calendari de les Permanents i dels plenaries del 2024.

En **Javier Rodríguez** mostra la seva comprensió i es compromet a facilitar un calendari els pròxims dies.

L'**Elisenda Roca** agraeix la participació dels grups municipals en la reunió d'avui.

En **Rodrigo Araneda** explica com a diferents consells s'han trobat amb una situació que també es important que es reguli des del Consell de Ciutat. La participació d'un partit que ha entrat recentment al consistori i que actua derivant persones que no són càrrecs electes als consells, les quals intervenen com si ho fossin. Aquest fet ha generat unes dinàmiques que no considera pertinents. Per tant, demana una clarificació sobre la normativa de participació.

En **Javier Rodríguez** comunica que ell es trobava en una de les reunions a les quals ha fet referència en Rodrigo Araneda i que ja s'ha establert accions per tal que no es repeteixi aquesta situació.

Des de la **Secretaria del Consell de Ciutat** s'informa que el funcionament Consell de Ciutat està regulat pel reglament de participació que es va aprovar recentment, però hi ha coses que no queden recollides i es duen a terme per costum, com ara limitar la participació dels grups municipals, que no solen participar en els grups de treball.

S'acaba la reunió.

## Acords

- S'aprova l'acta de la reunió anterior (19/09).
- S'acorda validar el contingut del manifest del grup de treball d'igualtat de tracte i no discriminació i portar-lo a votació i aprovació definitiva, si s'escau, al plenari del Consell de Ciutat. També s'aprova que en la presentació del manifest al plenari del Consell de Ciutat es farà referència a la necessitat de "garantir el dret al treball i atendre a les possibles discriminacions relacionades amb la privació d'aquest dret".
- S'acorda la proposta de línies estratègiques que guiaran el desenvolupament del grup de treball de visibilitat i comunicació.
- S'acorda validar el contingut del dictamen d'habitatge destinat a polítiques socials i portar-lo a votació i aprovació definitiva, si s'escau, al plenari del Consell de Ciutat. També s'aprova que en la presentació al plenari es farà una referència a "la necessitat d'atendre algunes temàtiques que van més enllà del dictamen, com el lloguer d'habitacions".
- S'acorda l'obertura d'un grup de treball d'estudi de la execució dels pressupostos tot i no comptar amb el mateix caràcter que comptaria el grup de treball preceptiu en cas que s'aprovesin o modifiquessin els pressupostos.
- S'aprova la proposta de participació del Consell de Ciutat en els processos del PAM i PAD proposada des de l'àrea de Democràcia Activa i Decentralització per assentiment.
- S'acorda habilitar un punt de l'ordre del dia en relació al retorn dels temes pendents elevats a la Comissió Permanent que compti amb una resposta per part del consistori.
- S'acorda validar la proposta de calendari de la Secretaria del Consell de Ciutat en relació a les medalles d'honor 2024.

- S'acorda la incorporació d'un punt a l'ordre del dia, habilitant un espai al plenari del Consell de Ciutat per tal que les persones membres puguin fer una pluja d'idees sobre temàtiques de futurs temes de treball.
- S'acorda incloure la participació en el Consell Municipal de Benestar Social dins el punt dels espais on participa el Consell de Ciutat en el plenari.